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برخی مســئولان منصوب شده اند تا سوهان روح 
مردم باشند و سعی کنند تا در وضعیت اقتصادی 
کنونی کــه بســیاری از مردم تحت فشــار قرار 

گرفته اند، آنها را عصبانی تر کنند.
برخی مسئولان با رفتار و گفتار خود بدون توجه 
به وضعیت موجود،  بدون آن ملاحظه داشته باشند 
اقداماتی انجام می دهنــد و تصمیماتی می گیرند 
که این شائبه به وجود می آید که آنها وظیفه دارند 
افکار عمومی را هرچه بیشــتر جریحه دار کرده و 
عصبانی کنند و چه نتیجــه ای از این اقدام خود 

می خواهند بیگرند، روشن است.
در گزارش هایی که درباره پرداخت وام میلیاردی 
به مدیران ســازمان بورس در رسانه ها منتشر شد 
همگان نسبت به آن واکنش منفی داشتند و آن را 
تقبیح کردند که البته واکنشی به جا و درست بود، 
اما در این میان رئیس این ســازمان با اظهارنظر 
خود جزو همان دســته از برخی مســئولان قرار 
دارد کــه با رفتار و کردار خود ســعی می کنند تا 
سوهان روح و روان مردم باشند و آنها را عصبانی 

و ناراضی تر کنند.
در حالی که رئیس سازمان بورس قطعاً واکنش ها 
و بازتاب های منفی انتشار گزارش وام میلیاری به 
مدیران و اعضای هیئت مدیره را دیده و شــنیده 
است اما می بینیم که او با ... هرچه تمامتر می گوید؛
»پرداخــت وام بــه اعضای هیــأت مدیره بورس 
براســاس مصوبــه شــورای عالی انجام شــده و 
پرداخــت این وام قانونــی و لازم بود، این مصوبه 
صرفاً نه برای اعضای هیأت مدیره، بلکه برای کلیه 

کارکنان سازمان بورس است.«
در جایی دیگر و خبری دیگر نیز همگان دیدند و 
شنیدند که وزیر امور اقتصادی، عبدالناصر همتی 
از پرداخت وام های کلان و بدون ســود یا ســود 
کــم به کارکنان بانک ها دفــاع کرد، در حالی که 
آنها از افراد عادی یعنی مردم، بیشتر وام دریافت 
کرده اند. ایــن بی عدالتی ها و تبعیض هایی که در 
جامعه دیده می شــود قطعا بــر روی مردم تأثیر 

منفی خواهد گذاشت که گذاشته است.
برای نگارنده تفاوتی نمی کند که چنین تصمیمی 
در کدام دولت گرفته شده،  دولت پیشین باشد یا 
دولت کنونی، بحث مهــم این ماجرای تلخ اینجا 
اســت که چنین اتفاقاتی نباید بیفتد و بدتر از آن 

دفاع رئیس سازمان بورس از پرداخت وام است.
کدام قانون و مصوبه چنین اجازه ای به ســازمان 
بــورس داه که 2 میلیــارد و 700 میلیون تومان 
وام با ســود چهار درصد به اعضای خود پرداخت 
کند یا بانک های کشــور به کارکنان خود وام های 
کلان با سود پایین پرداخت کنند و آنگاه مردمی 
که به وام نیاز دارند همچنان در صف دریافت وام 

در انتظار باشند؟!
ســازمان بورس این مبالغ را از کجا تأمین کرده و 
پرداخت کرده است، در حالی که وضعیت بورس 
نابسامان است و مردمی که سپرده گذاری کرده یا 

سهامی خریداری نموده اند زیان کرده اند!
رئیس سازمان بورس باید پاسخگو باشد که منابع 
این وام ها از کجا تأمین شده، این مطالبه ای است 

که از سوی مردم مطرح و پیگیری می شود.
همین رانت ها و امتیازهای غیرقانونی اســت که 
مردم را آزرده کرده اســت. همیــن بی قانونی ها 
است که از سوی برخی مســئولان، قانونی جلوه 
داده می  شــود. چنین افــرادی در نظام جمهوری 
اسلامی ایران نباید جایگاهی داشته باشند و باید 

ترد شوند.
مســئولانی که برای خود از حق مردم، بیت المال 
و هــر بودجه و پولی که به مردم ارتباط دارد حق 
قائلند باید از بدنه نظام ترد و حذف شوند. چنین 
رویه هایی است که باعث شــده تا مردم معترض 

و گلایه داشته باشند و گلایه آنها به حق است.
عزل رئیس سازمان بورس کوچکترین مطالبه مردم 
اســت و در ادامه بازخواست و پاسخگویی او برای 
افکار عمومی است که باید علاوه بر اقرار به تصمیم 
غلط ،  از مردم عذرخواهی کند و همانگونه که مقابل 
دوربین از پرداخت وام میلیاردی دفاع کرده است 

به اشتباه خود اقرار کرده و عدرخواهی کند.
انتشــار فیش حقوقی واقعی مجید عشــقی دیگر 
مطالبه ای اســت که باید منتشر شــود و سازمان 
بازرسی کل کشور و دیگر دستگاه های نظارتی نیز 
باید در این قضیه بر اساس عدالت و حق ورود کنند 
که باید گفت متأسفانه نظام نظارتی در کشور بسیار 

ضعیف است که چنین اتفاقاتی می افتد.

 برکناری و عذرخواهی 
 رئیس سازمان بورس 

کمترین مطالبه مردمی 

در واکنش به سخنان دادستان کل آمریکا؛
ادعای دخالت ایران در انتخابات 
آمریکا بی اساس است
5

ــر ــبـ خـ

سرمقاله

صفحه 2

رئیس سازمان انرژی اتمی:

برنامه پنهانی هسته ای نداریم
رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: دشمنان در پرونده هسته ای ما مدعی شدند که ایران برنامه پنهانی 

و اعلام نشده هسته ای دارد و با این ترفندها از 20 سال گذشته  به آژانس انرژی اتمی فشار آورد ه اند.
محمد اسلامی در یادواره شهدای گلزار آهو محله محمودآباد به پرونده انرژی هسته ای ایران اشاره کرد 
و اظهار داشت: بیش از 20 سال است که پرونده هسته ای برای ایران باز شده و استکبار و صهیونیست ها 
عنــوان می کنند  که ایران برنامه پنهانی و اعلام نشــده هســته ای دارد و با ایــن ترفند این کانون  ها 

می خواهند به آژانس انرژی اتمی فشار بیاورند.
معاون رئیس جمهور تصریح کرد: آژانس انرژی اتمی براســاس ضابطه  هر کس به آن خبری مبنی بر 
فعالیت هســته ای در هر گوشــه ای از جهان بدهد وظیفه بررسی و رسیدگی دارد و چیدمان این مرکز 
توسط خود نظام سلطه چینش می شود بنابراین از جنسی که که خودشان می خواهند چینش می کنند 
و  در 20 سال گذشته فشار های فراوان به ایران آوردند. وی با تاکید بر اینکه  همه دولت ها در گذشته 
دست به مذاکره زدند و حاصل آن سند برجام شده است اظهار کرد: در سند برجام، ایران و گروه 1+5 
مشارکت داشتند؛ ایران در برجام پذیرفت ظرفیت اورانیوم غنی شده خود را محدود کند و آن را تحت 
کنترل و نظارت شــدید درآورده است و بنا شــد محدودیت ها را در زمان معین تحت نظارت مضاعف 
آژانــس اعمال کند و در مقابل پرونده مفتوح مکان ها و برنامه های ادعایی بســته شــود و تحریم هایی 
تحمیلی بر ایران لغو شــود، ایران این ســند را امضا کرد و توافقات انجام شد ولی پس از مدتی آمریکا 

تصمیم گرفت تا از این توافق خارج شود و ترامپ رئیس جمهور آمریکا از این معاهده خارج شد.
وی یادآور شــد: امروزه در ایران  ایده ها به دانش و محصول تبدیل می شــود، هم اکنون در کشورمان 
فناوبی های بزرگ و شاخصی داریم و فناوری های پیشرفته باعث تولید می شود و تأثیر در زندگی مردم 
ســبب کاهش تورم می شود. باید از اقتصاد وابسته به نفت در کشــور به اقتصاد دانش بنیان مهاجرت 
کنیم. اسلامی با اشاره به فعالیت های برجسته جوانان تحصیل کرده و دانش بنیان تولیدات  خاطرنشان 

کرد: شرکت های دانش بنیان در حال تولید ارزش افزوده هستند.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود با بیان اینکه راه شــهدا راهی روشن و نورانی است اظهار داشت: 
باید شاکر باشیم که در عصر امام راحل زندگی می کنیم و این عصر، عصر بیداری جهانی است و ادامه 

راه نهضت عاشوراست که رهبر انقلاب هدایتگر آن است.
رئیس سازمان انرژی اتمی با اشاره به تلاش دشمنان برای ناامن سازی خاورمیانه افزود: دشمنان ایران 
اسلامی با ابزار گسترده تلاش دارند تا حق و باطل را جابه جا کنند و امروز می بینیم فلسطین به مسئله 

اول مسلمین تبدیل شده و امام راحل و رهبر انقلاب هم بر مسئله فلسطین توجه جدی دارند.
اسلامی با بیان تحلیل اوضاع منطقه و اینکه باید بدانیم چه اتفاقی افتاده که موضوع فلسطین به مسئله 
اول جهان تبدیل شده است تصریح کرد: صبر، مقاومت و حضور در عرصه توسط مردم فلسطین باعث 

شده است تا حق و باطل به  درستی نمایش داده شود.
رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: ســرزمین فلسطین توســط رژیم غاصب صهیونیستی اشغال است  
و اشــغالگران با دروغ پردازی در دنیا مشــغول ظلم هســتند. وی اظهار کرد: سازمان های بین المللی و 
نهاد هایی که به اســم صلح و امنیت جهانی فعالیت می کنند بخشــی از نظام سلطه هستند و می بینیم 
در بیشتر نقاط جهان  اعتراض و تحصن در حمایت از مردم مظلوم فلسطین شکل گرفته و ادامه دارد؛ 

دنیا تصور نمی کرد که کشور های آمریکایی برای فلسطین تحصن کنند.
رئیس ســازمان انرژی اتمی کشور خاطرنشان کرد: در دانشگاه های آمریکا کسی اجازه حرکت سیاسی 
و یا تحصن و اعتراض علیه رژیم صهیونیســتی را ندارد اما امروز دانشــجویان دنیا از فلسطین حمایت 
می کنند و بیداری جهانی شــکل گرفته است. وی به عزل رئیس دانشگاه آمریکا و سرکوب دانشجویان 
اشــاره کرد و گفت: پایداری و ایســتادگی و حق، امیدواری به نصرت الهــی را افزون می کند و باعث 
نشــانه های حیات و زندگی خواهد شد. اسلامی بیان کرد: برخی نخبگان در کشور مدعی هستند چرا 
با ظالمان جهان درگیر می شــوید و مســائل را با توافق حل نمی کنید در حالیکه به این عده باید گفت 
استکبار جهانی و صهیونیست به هیچ مسئله ای پایبند نیستند؛ رژیم صهیونیستی حتی در مقابل آتش 

بس غزه هیچ پایبندی ندارد.
رئیس سازمان انرژی اتمی تاکید کرد: دادگاه بین المللی لاهه در رسیدگی به شکایت آفریقای جنوبی 
علیه جنایات رژیم صهیونیســتی رأی علیه صهیونیســت ها می دهد ولی در مقابــل آمریکا آن  ها را با 
جملات تندی روبه رو کرده است. وی افزود: استقامت و ایستادگی مردم کشورمان سبب مرزبندی بین 
حق و باطل شــده و تمام سیاست نظام ســلطه تهدید و پشتیبانی از خوی تجاوزگری است که در این 
زمینه  تحریم برای تسلیم ابزار نظام سلطه محسوب می شود. رئیس سازمان انرژی اتمی گفت:  آمریکا 
درصدد اینســت که بگوید حکمران جهان است اما ما  برای حفظ انقلاب هزینه های سنگینی دادیم و 

امروز استقامت و صلابت جواب داده است.

جزایر سه گانه دژ مستحکم جزایر سه گانه دژ مستحکم 
دفاعی هجومی مقابل دشمندفاعی هجومی مقابل دشمن m.director80@yahoo.com
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هدف از ساخت این واحدها برندسازی است؟

خانه یا قوطی های ۲۵ متری
یک کارشناس مســکن گفت: به نظر می رسد افرادی که دنبال 
ســاخت واحدهای 25 متری هســتند هدفشــان کاهش قیمت 

مسکن در تهران نیست بلکه تنها به دنبال برندسازی هستند.
به گزارش مهر، بازار خرید و فروش مسکن در چند سال گذشته 
تورم بی ســابقه ای را پشــت سر گذاشــته و اکنون مردم نه تنها 
قدرتی برای خریــد خانه ندارند بلکه تأمین هزینه های مربوط به 
اجاره بها نیز هر روز برای آنها ســخت تر می شــود. از سویی دیگر 
سازندگان مسکن نیز گرفتار تورم مصالح ساختمانی، رشد قیمت 
زمین و بروکراسی پیچیده هستند. استان تهران جمعیت زیادی 
دارد که این شــاخص در کنار افزایش تورم این شهر را تبدیل به 
گران ترین شهر کشــور کرده و وجود تقاضای زیاد برای مسکن، 
موجب ایجاد شگردهای زیادی برای ساخت آپارتمان شده است.

با توجه به مشکلاتی که در بخش قیمت و تقاضای مسکن استان 
تهــران وجود دارد طی ســال های اخیر خبرهــای زیادی درباره 
ســاخت خانه های 25 متری مطرح شــده اســت که همواره نیز 
از ســوی مســئولان دولتی و نمایندگان مجلس تکذیب شده و 
متولیان بر عدم ارائه مجوز برای ســاخت چنین واحدهایی تاکید 
می کننــد،. با این حال اتحادیه تعاونی های مســکن تهران بدون 
توجه به مخالفت مســئولان امر، نسبت به ســاخت این واحدها 

بدون اخذ مجوز سماجت دارد.
همچنیــن از ســوی دیگر در حالی که دولت ســیزدهم در حال 
ساخت چهار میلیون واحد مسکونی طرح نهضت ملی مسکن بود، 
ایده ساخت خانه های 25 متری نیز مطرح شد. البته ایده ساخت 
میکــرو آپارتمان های 25 متری از ســوی اتحادیــه تعاونی های 
عمرانی، راه به جایی نبرد و ســال گذشــته نظــرات مخالف این 
طرح تا آنجا ادامه پیدا کرد که سرانجام وزارت راه و شهرسازی از 
اساس این خبر و اجرای این طرح را تکذیب کرد اما با این حال به 
نظر می رسد این تکذیبیه به معنای پایان طرح ساخت خانه های 
25 متــری نبوده اســت. در روزهای اخیر مجدداً خبر ســاخت 
واحدهای 25 متری در رســانه ها بازتاب یافت اما نکته اینجاست 
که ســال گذشته نیز خبر ســاخت خانه های 25 متری دهان به 
دهان چرخیده بود و تا اندازه ای انتقادات را برانگیخت که وزارت 
راه و شهرسازی و شــهرداری تهران از آن اعلام نارضایتی کردند 
و ماجــرا تا آنجا ادامه پیدا کرد که در نهایت، طرح ســاخت این 
واحدها با عنوان »مسکن اقتصادی« از سوی اتحادیه تعاونی های 
عمرانی تهران دوباره روی کار آمد؛ طرحی که انتقادات و ابهامات 

زیادی به ویژه در مورد اخذ مجوز ساخت آن وجود دارد.
در همین راستا، روز شنبه 10 شهریورماه در ماهدشت کرج، طی 
مراسمی کلنگ ســاخت ۳ هزار و ۳00 واحد 25 متری به زمین 
زده شــد اما این در حالیست که مدیرکل راه و شهرسازی استان 
البرز به این اقدام واکنش نشــان داد و اعلام کرد: »اخباری مبنی 
بر اجرای طرح ســاخت خانه های کوچــک با متراژ 25 متر مربع 
کــه پیش از این نیز چندین بار مطرح شــده به گوش می رســد 
که وزارت راه و شهرســازی و اداره کل مســتقر در استان در این 

خصوص شفاف اظهار نظر کرده است.«
به گفته او، »هیچ گونه مجوزی از سوی این وزارتخانه و اداره کل 
راه و شهرسازی برای ساخت مسکن هایی با متراژ 25 مترمربع در 

هیچ برهه زمانی صادر نشده و از این پس نیز صادر نخواهد شد
هیــچ گونه مجوزی از ســوی ایــن وزارتخانــه و اداره کل راه و 
شهرسازی برای ساخت مسکن هایی با متراژ 25 مترمربع در هیچ 

برهه زمانی صادر نشده و از این پس نیز صادر نخواهد شدو اجرای 
چنین پروژه ای خارج از ضوابط و چارچوب قانون و اهداف وزارت 
راه و شهرســازی است؛ در ساخت مســکن حفظ کرامت انسانی 
مردم به صورت ویژه مدنظر قرار دارد و تحت هیچ شرایطی از این 

رویکرد عقب نشینی نخواهیم کرد.
در این راســتا فرشــاد ایلاتی کارشناس مســکن در گفت وگو با 
خبرنــگار مهر با تاکید بر اینکه واحدهای مســکونی 25 الی ۳5 
متری در میان مدت موجب گرانی مسکن در بازار می شود، گفت: 
الگوی واحدهای مســکونی متراژ پایین از زمان آخوندی وزیر راه 
و شهرســازی دولت یازدهم تحت سیاست های پاک مطرح شد و 
الگوی مصرفی مسکن در ایران روز به روز متراژ مسکن با کاهش 
رو به رو شــد و اگر بازار مســکن با همین رونــد پیش رود قطعاً 

الگوی مصرفی به متراژهای کمتر نیز خواهد رسید.
ایلاتــی بــا بیان اینکــه از ابتدای دهــه 70 تا به امــروز الگوی 
کوچک ســازی واحدهای مسکونی را در دســتور کار نداشته ایم، 
تاکید کرد: باید نســبت به واحدهای کوچک متراژ تدابیر جدی 
اندیشــیده شود تا این الگوی مصرفی وارد بازار مسکن نشود زیرا 
با فرهنگ ایرانی تطابقی ندارد. سیاســت کوچک سازی واحدهای 

مسکونی قطعاً سیاست موفقی نبوده و نخواهد بود.
وی ادامه داد: البته باید نســبت به این موضوع توجه داشــت که 
دولت نســبت به قانون فرزندآوری اهتمام ویژه ای دارد از این رو 
هر چه مســاحت مسکن رو به کاهش بگذارد قطعاً افراد انگیزه ای 

برای تشکیل خانواده و توسعه جمعیت کشور نخواهند داشت. 
ایلاتی خاطرنشــان کــرد: واحدهای مســکونی کوچک متراژ در 
اقتصاد نیز مفهومی ندارد؛ زیرا اگر تعداد ســکونت در واحدهای 
کوچک متراژ افزایش پیدا کند نشان از کاهش قدرت خرید مردم 
است و در میان مدت موجب گرانی مسکن در بازار می شود. البته 
دولت طی ماه های اخیر موضع جدی خود را در راستای مخالفت 

با کوچک سازی واحدهای مسکونی اعلام کرده است. 
فرهاد بیضایی دیگر کارشــناس حوزه مســکن نیز در گفت وگو با 
خبرنگار مهر، با تاکید بر اینکه واحدهای 25 متری نباید به عنوان 
»مسکن اقتصادی« در بازار مسکن شناخته شوند، گفت: واحدهای 
مسکونی کوچک متراژ یا به اصطلاح »مسکن اقتصادی« در اقتصاد 
معنا و مفهومی ندارد زیرا اگر مســکن در واحدهای کوچک متراژ 
به تعداد زیادی در بازار مسکن عرضه شود، نشان از کاهش قدرت 
خرید مردم اســت و در میان مدت موجب گرانی مسکن در بازار 
می شود. البته دولت سال گذشته موضع جدی خود را در راستای 
مخالفت کوچک سازی واحدهای مسکونی اعلام کرده است اما به 
نظر می رســد متولیان این طرح توجه به مخالفت دولت ندارند. با 
توجه به تکذیبیه هایی که توســط متولیــان در مورد عدم اجرای 
طرح خانه های 25 متری صورت گرفته، به نظر می رســد علاوه بر 

بازاریابی افراد پشت پرده به دنبال برندسازی هستند.
کارشــناس حوزه مســکن در ادامه تاکید کــرد: متقاضیان این 
مســکن، قشــر کوچــک و غیرقابل اثرگــذار در حوزه مســکن 
هســتند. آنچه قیمت مسکن را تعیین می کند میزان تقاضا برای 
مسکن های با متراژ متوسط و بالا و عمدتاً در گروه های متوسط و 
بالای درآمدی است و همچنین دلالی هایی که در بازار مربوط به 
متقاضیان دهک های بالا انجام می شود، قیمت ها را متأثر می کند.
وی افزود: قیمت زمین به عاملی مهم در قیمت مسکن تبدیل شده 
است اما این یک عاملی است که توسط دلالان ایجاد شده چرا که 
در ایران کمبود زمین برای ساخت مسکن وجود ندارد و اگر ساخت 
واحدهای 25 متری از تأمین مالی بخش خصوصی اســتفاده شود 
معضلی در بازار مسکن رخ نخواهد داد و به نظر می رسد اجرای این 

طرح بیشتر به عنوان بازاریابی مطرح شده است.


